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Casos especials
B Els adverbis acabats en -ment

Els adverbis acabats en -ment conserven l'accent de la forma femenina de
ladjectiu a partir del qual s’han format:

contrarvia —  contrariament rapida —  rapidament

W Els mots compostos amb guionet

Els mots compostos a partir de dos elements caralans porten guionet si el pri-
mer element té accent grafic:

ma-llarg, més-dient, Dpeél-roig, peélras...

® Els estrangerismes no adaptats

Hi ha algunes paraules i locucions daltres llengiies incorporades al catala que
mantenen la grafia de la llengua originaria i, per tant, resten al marge de les
regles generals d’accentuacio:

Jondue, aparibeid, per capita, sui generis...

Accentuacio6 de la e

La pronunciacié de la e varia segons els diferents diai
lectes. Aixi, al Rossell6 no es distingeix entre e oberta \1
e tancada i es pronuncia amb un so intermedi; en C?tala
occidental &s pronuncien e tancades que en catal2 orien-
tal es pronuncien obertes... Respectant totes les parles,
aqui exposarem I'accentuaci6 estandard, d’acord amb 12
prontncia del catala central.





[image: image2.jpg]B En els mots aguts

En la majoria de mots aguts la e és oberta: cafe, frances, comite, alg, depén,
voste, perque, vuite, ofes...

Convé recordar els casos segiients en qué la e és tancada:

* Les formes del futur, el perfet simple i I'imperfet de subjuntiu: cantaré, tin-
dré, pogué, digué, poriés, volgués...

¢ El present d'indicatiu i Iimperatiu dels verbs compostos de tenir i venir:
convé, prové, esdevé, conte, manté, prevén, sosté, abstén-te, manten. ..

* La tercera persona del singular del present d’indicatiu del verb encendre
i dels verbs acabats en -fendre: encén, entén, eston, pretén...

= Els mots: abecé abonare, abscés, adés, aiguavés, amén, avés, catipén,
clixé, consomé, demés, després (adverbi), endemés, inrevés, Jagué, només,
pagaré, passapuré, peroné, piqué, profés, puré, quingué, revés, vaiveé, xim-
panzé...

¢ Alguns noms propis: Bernabé, Senén, Tuixén...

* Els compostos de bé: també, gairebé, malbé, rebeé...

* Els noms i adjectius que fan el plural en -essos: accés, congrés, excés, ex-
Dbrés, ingrés, procés, progrés, través... [tret de: xeres, interés, espes).

W En els mots plans i esdriixols

En la majoria de mots plans i esdrdixols accentuats la e és oberta: debil, conéi-
xer, exit, meril, céntim, eléciric, tecnic, estrényer, paciéncia, célebre, comedia,
moleéstia, etcétera, materia. ..

Convé recordar els casos segiients
en que la e és tancada:

* Els infinitius seglients: témer, pré-
mer, esprémer, créixer, néixer,
Déixer, renéixer, ésser.

e Limperfet del verb ésser: érem,
éreu.

e Elperfet simple i 'imperfet de sub-
juntiu: diguérem, diguéreu, can-
1éssim, cantéssiu...

e Els mots: església, créixens, cré-
mor, déntol, évol, lécol, préstec,
préssec, feréstec, cérvol, llépol, lié-
mena, Empora, tésserd, sénia (o
senia).

e Alguns noms propis: Térmens,
Eller, Dénia, Enguera, Fnova, Es-
sera, Gémenes...
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En els mots aguts

En la majoria de mots aguts accentuats la o és tancada: boto, cango, cartabo,
nacio, excursio, calords, ¢igro, pavello... Perd és oberta en els casos seguents:

Els mots: aco, aglos, aixo, allo, anticos, arros, bocagros, capgros, caragros,
carcabés, ciclocros, de debo, empero, a l'engros, espds, perd, peugros, rebo,
regros, rends, repds, resso, retro, semitd, sobrecos, talos, terros (substantiu).
Els participis passats dels compostos del verb cloure: conclos, desclos, en-
clbs, exclos, inclos, reclos.

Alguns noms propis: Ambrds, Besos, Bolos, Seros, Tredos...

En els mots plans i esdriixols

En la majoria de mots plans i esdrtixols accentuats la o és oberta: diposil, ofSet,
socol, ronec, pseudonim, copia, colonia, domino, socia, quilometre, memoria...

Cal recordar els casos segiients en queé la o és tancada:

Linfinitiu cérrer i els seus compostos: descorrer, escorrer, incorrer, ocor-
rer, recorrer, SOCOTrer, Lranscorrer...

Les formes verbals del verb ésser: fora, forem, foreu, fossim, fossitt.

Els mots: estomac, furoncol, escorpora, formula, gbdua, gondola, polvora,
tombola, tortora.

Alguns noms propis: Férnols, Gésol, Soller...

Observacions sobre la sil-laba tonica d’alguns mots

Hi ha unes quantes paraules que se solen pronunciar malament i que, per
tant, s’accentuen de manera incorrecta.

Son mots aguts:

[ els noms propis: els Carpats, Munic, Nobel, Port Said, Raimon, el Tibet, Zuric.--





[image: image4.jpg]S$6n mots plans

- aerostat
alveol -

auriga
austriac
axon

coprolit
cotiledon
cromosferc
- .

dinamo
electiolit

endosmosi
epiclesi

o)

exeges;
ex0smosi
Jagocit
- foliol
Jotosfera
gamelofit
gramofon
granulocit

hematocrit
hemiplegia
- hepatocit

- - melamorfosi

meteorolit
microlit
mil-lilitre
mimesi
inissil
monolit

- monoplegia

nematodes

. nucleol

omoplat

osmosi
Dparaplegia
peciol
 pentagrama

prensil
prosper
quadriga

 saprofit
. oo

- telegrama
termit
termosfera
lermostat
letraplegia
textil
[lorticoli
. unison
“vaciiol
viking
it

e Les formes del present, tant d'indicatiu com
verbs acabats en

pronunciin...

e I els noms propis: Agamémnon, Aneu, A
Cerber, Ciriac, Didac, Diomedes, Edip,
rodot, [gor, Jafet, Jason, Karamazou,
Ucraina, Vercingetorix...

de subjuntiu i imperatiu, dels
-tar: estudio, copio, canvies, pronuncia, estudii, canuiis,

nkara, Aristides, Arquimedes,
Efes, Bspariac, Esquil, Eufrates, He-
Kefren, Kiev, Mali, Marraqueix,
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anode diaclasi epiploon meiastasi quadriceps
antropofagia diastasi epistasi metopa rubeola
areola diode gamela mil-limetre lermometre
atelectasi dioptria bematémesi oligoclasi triode
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bracteola ~ ectas - holoedria ortoclasi valua
bronquiéctasi éczema macrospord pentode zoospora
catode  electrode marqueting periode

cipsela endospora _megaspord prewmonia

demagogia enema merogdria propolis

e I els noms propis: Artemis, Atila, Barcino, Bassora, Betulo, Cibele, Da-
mocles, Ecbatana, Esquines, Etiopia, Helsinki, Heracles, Himalaia, ltaca,
Mikonos, Otranto, Sahara, Samosald, Suintila, Tarraco, Toquio, Ulfila,
Umbria, Vitiza...

Paraules amb dues possibilitats d’accentuacio

Llnstitut d’Estudis Catalans admet els dos accents de les paraules que hi ha a
continuacio:

Els compostos amb -edre:

decaedre o decaedre dodecaedre o dodecaedre
hemiedre o hemiedre hexaedre o hexaedre

o holoedre . icosaedre o icosdedre

o pentdedre poliedre o poliedre...

I les paraules:

-~ antilop o antilop perit, perita o périt, perita

0 0 dominé (oo) reporter o reporter (periodista)
; : saxdfon o saxofon

xofer; xofera o xofer, xoferd...
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bé, béns (riquesa, adverbi)

be, bens (xai; nom de la lletra b)

bota, botes (recipient)

bota, botes (calcat; verb borar)

c0¢, cocs (mena de coca)

coc, cocs (verb coure; cuiner; carbo; cel-lula..)

Coll (poblacié de la Ribagorga)

coll (part del cos; accident geografic)

com, coms (menjadora dels animals)

com (conjuncio; adverbi)

cop (floca de cots, de ki, etc. a punt d'ésser
filada; borrallé de neu; mesura)

cop, cops (xoc, encontre violent d’'un cos
contra un altre)

©0s, cossos (cursa; solar o pati de
cinc metres d’amplada)

cos, cossos (part material de l'organisme)

Déu (divinitat), adéu, marededéu,
pregadéu, redéu, semidéu..

deu, deus (nombre; font; verb deure)

dona, dones (verb donar)

dona, dones (persona del sexe femeni)

és (verb ésser o ser)

es (pronom)

féu (vetb fer, preterit perfet), reféu,
satisfén, desféu

Jeu (verb fer, present, imperatiu; domini,
senyoria), refeu, satisfeu, desfeu...

fora (verb ésser, condicional)

Jora (adverbi de lloc)

joc, jocs (lloc on dorm l'aviram; ajocat)

Joc, jocs (de jugar)

Lés (poblacio)

les (article; pronom)

ma (part del cos)

ma (possessiu)

més (quantitatiu)

mes (periode de l'any; conjunci6; possessiu)

méu, méus (miol del gat)

meu, meus (possessiu)

‘molt, molta, moélts, moltes (verb moldre),
remolia...

molt, molta, molts, moltes (quantitatiu)

mon (univers), rodamon

mon (possessiu)

mora, mores (fruit)
Mora (nom de diverses poblacions)

morda, mores (natural del Magrib)

nét, néta, néts, nétes (parentin), renél, besnét...

net, neta, nets, netes; renet... (adjectiv)

nos (plural majestatic), #ds (nosaltres)

nos (pronom feble)

Os, 0ssa, 0ss0s, osses (animal)

os, ossos (de Pesquelet); ossa, osses
(conjunt dels ossos de 'esquelet)

pél, pels (vellositat); repel, contrapél, a Fempél

pel, pels (contracci®)

porca, porques (faixa de terra; mesura)

Pporea, porques (persona bruta; truja)

qué (interrogatiu; relatiu precedit de preposicic)

que (relatiu aton, conjuncic)

rés (ofici eclesiastic)

res (cap cosa)

rossa, rosses (cosa o animal vell; carronya)

rossa, rosses (femella de cabell clar)

sé (verb saber)

se (pronom)

séc, sécs (plec)

sec, secs (adjectiu; verb seure)

ségle, ségles (stgol)

segle, segles (cent anys)
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seu, seus (verb seure; possessiu; catedral)

si, sis (afirmacio)

si (conjunci6; pronom reflexiu; nota musical)

s6 (forma arcaica dels verb ésser)

so (soroll)

soc (verb ésser)

soc (soca; esclop)

sél, sols (superficie); entresol, subsol...

sol, sols (astre; adjectiu; verb soler)

son (verb ésser)

son (el fet o les ganes de dormir; possessiu)

té (verb fenir)

te (infusié; nom de la £ pronom feble)

tot, tots (broc gros)

tot, tots (sencer)

s (acci6 d'usar)

us (pronom)

vénda (partida dels antics quartons
i de les actuals parrdoquies d’Eivissa)

venda (acci6 de vendre)

véns, vénen (verb venir), reveéns...

vens, venen (verb vendre), revens...

vés (verb anar)

ves (verb veure)

véu (pret. perfet del verb veure: veié)

veu (humana)

v0s (tractament)

vos (pronom feble)





